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voorwoord

Alles begint bij
luisteren

"

"
Maar er is ook een diepere nood. 

LEJO luisterde naar wat jongeren te zeggen hebben over de samenleving, over wat hen
bezighoudt, …. Onderwijs, school stond met stip op één, het zal je opnieuw niet verbazen.
Jongeren hebben de nood om verbinding te voelen met de school, om gehoord te worden over
wat zinvol leren is, om er te mogen zijn en hun talenten te mogen inzetten, …

NAFT begeleidt leerlingen die hier het hardst tegenaan lopen en wiens welzijn daar fel onder lijdt.
In NAFT krijgen leerlingen ruimte om even stil te staan, om gehoord te worden, om opnieuw
verbinding te maken met zichzelf, te ontdekken dat ze talenten hebben en dat deze er toe doen.
NAFT draagt ertoe bij dat jongeren vertrouwen voelen om zonder druk te proberen, fouten te
mogen maken en te groeien. Dit proces begeleiden is de essentie van ons kwaliteitsvol handelen.

Ons onderwijs is in nood. Het zal je allicht niet
verbazen dat we dit hier schrijven. Helaas! De
feiten liegen er niet om en zijn de aanstokers van
een publiek debat over de staat en toekomst van
ons onderwijs.
Er is nood aan leerkrachten, en meer tijd voor
leerkrachten om met de essentie van hun job
bezig te kunnen zijn. Er is nood aan meer
ondersteunende begeleidingstrajecten voor
jongeren voor wie naar school gaan (even)
moeilijk loopt. Er is voor sommige jongeren nood
aan gespecialiseerde hulpverlening, zonder
wachtlijsten.

Ook leerkrachten voelen die diepere nood maar worstelen vaak
met de beperkte ruimte die hiervoor is binnen het
schoolsysteem en zijn zoekende naar een aanpak. Ze vinden
inspiratie in onze LEJO-filosofie en praktijk. Het voorbije jaar
groeide dan ook de vraag naar klastrajecten en
schoolondersteuning. Ook omdat zowel wij als scholen zich
ervan bewust zijn dat het noodzakelijk is om de hele context en
alle actoren te betrekken om een duurzaam effect te bekomen.
Samen nemen we een engagement op om de jongeren te
begeleiden en de context - zowel binnen als buiten de school -
te versterken. En ook hier begint alles bij luisteren!



jongeren over

onderwijs

Luisteren, iets waar we bij LEJO heel veel belang aan hechten. Niet in het minst luisteren naar de
stem van de jongeren. Eén van onze strategische doelstellingen luidt: “Jongeren hebben een
krachtige stem in de samenleving”. We willen jongeren stimuleren en bewustmaken van hun stem
en hen versterken om hun stem te laten horen. We versterken deze stem zodat de samenleving er
rekening mee kan houden.

Daarnaast willen we, vanuit onze visie op kwaliteit ook op zoek naar verhalen en beleving van
jongeren. In deze verhalen ligt immers de informatie over de kwaliteit van onze werking. Onze
werking en ons handelen is kwalitatief als dat ook zo is voor de jongeren. 

Daarom organiseerden we in 2022 een LEJO XXL café waar we medewerkers, vrijwilligers en
jongeren uitnodigden om samen te komen en in dialoog te gaan over thema’s die hen bezig
houden. Deze thema’s bepaalden we door vooraf via een algemene bevraging in gesprek te gaan
met jongeren. Deze bevraging (zie bijlage) gebeurde in alle werkingen van LEJO om zoveel
mogelijk jongeren te kunnen bereiken.

Het allereerste LEJO XXL café was een succes. Een mijlpaal in de geschiedenis van LEJO. Meer
dan 150 deelnemers kwamen langs. Een mix van medewerkers, vrijwilligers, jongeren,… die samen
kwamen, verbinding maakten en in gesprek gingen. Je kan de aftermovie bekijken via de link in
blijlage. Het leverde boeiende gesprekken op die ons als begeleiders, organisatie en maatschappij
inspiratie en richting kunnen geven en waaruit we volgende dingen meenemen.

Jongeren ervaren hoge verwachtingen, een grote druk en angst
om niet genoeg te zijn. Ze voelen spanning in het hoofd en een
zware last op hun schouders  De oorzaak voor deze hoge druk
ligt in de prestatiedrang die opgelegd en aangeleerd wordt door
school, rapporten, punten, sociale media, …

De toekomst brengt druk met zich mee, maar tegelijkertijd ook
rust. Nadenken over de toekomst roept veel vragen op, maar
helpt ook om te dromen en te plannen.

In de huidige maatschappij heerst veel machtsmisbruik en
geldgewin staat vaak op de eerste plaats. We kampen met een
energiecrisis,  er zijn overal besparingen,... Tegelijkertijd is er veel
ongelijkheid waardoor wie in een kwetsbare positie zit, het nog
moeilijker krijgt. 

Het schoolse systeem voedt ongelijkheid. Iedereen heeft eigen
talenten maar die worden niet gezien en gestimuleerd in het
onderwijs. De focus ligt te veel op wat het onderwijs, en bij
uitbreiding de maatschappij,  wil dat jongeren leren. Wat jongeren
zelf zinvol vinden, komt weinig of niet aan bod.



jongeren over

onderwijs

Het welzijn van onze jongeren staat onder druk. Vaak is de familiale situatie van de jongeren
niet evident, dit heeft een grote impact op hun welzijn. Ook sociale media spelen een
belangrijke rol in het welzijn van jongeren. Ze zijn constant bereikbaar via sociale media en
spiegelen zich aan alle mooie verhalen en idealen. Dit heeft een grote impact op hun
zelfbeeld.

Jongeren voelen zich een pion, ze voelen zich nutteloos, hebben het gevoel dat er niet naar
hen geluisterd wordt en dat er geen aandacht is voor hun stem in de huidige maatschappij.
Politici en volwassen zijn hier niet in geïnteresseerd omdat ze liefst het huidige systeem en
hun positie behouden.  Nochtans zijn jongeren de toekomst. Waarom krijgen ze dan nu geen
inspraak? LEJO kan/moet deze boodschap meer de wereld insturen. We kunnen tonen hoe
wij het doen, hoe het anders kan. We moeten jongeren ondersteunen en begeleiden om
impact te creëren en actie te ondernemen. Ook scholen moeten hier een rol in spelen.

Jongeren geven aan dat de laagdrempelige manier van werken van LEJO werkt en dat de
presentie een meerwaarde is. Een vertrouwenspersoon waarmee ze een band opbouwen, die
naar hen luistert, hen herkent en erkent en waarmee ze kunnen praten, is wat jongeren als
waardevolle ondersteuning zien. 

Bij LEJO vinden jongeren een veilige plek waar ze tot rust kunnen komen, vanuit een
vertrouwensband kunnen spreken met en luisteren naar leeftijds- en generatiegenoten en
vertrouwenspersonen. Jongeren vinden bij LEJO ruimte om op hun eigen tempo te leren en
te ontwikkelen.



Zo zien ze de meerwaarde van de werkvormen van LEJO voor de scholen. Als scholen, net
zoals LEJO, meer zouden inzetten op openheid, in gesprek gaan, band opbouwen en
luisteren, zou dit tot meer verbinding leiden op scholen. Deze principes zouden ook, binnen
en buiten de school, kunnen bijdragen aan het doorbreken van taboes. Het taboe rond
mentaal welzijn, bijvoorbeeld, is heel concreet en actueel. 

Ook de manier waarop we bij LEJO jongeren kansen blijven geven is iets waar scholen, en bij
uitbreiding de hele samenleving, veel kan van leren. LEJO kan, door het delen van ervaringen
en succesverhalen, het voorbeeld geven en uitdragen dat fouten maken een essentieel
onderdeel is van groei en leren.

Daarnaast kan ook de manier waarop we binnen LEJO kijken naar en omgegaan met
kwetsbaarheid een inspiratie zijn. 

LEJO moet blijven inzetten op het luisteren naar en versterken van de stem van de jongeren.
Door jongeren te blijven bevragen en hen te helpen een kritische blik te ontwikkelen, kunnen
we hen ondersteunen in actie ondernemen, autonomie ontwikkelen en impact genereren.

Werken vanuit talenten, krachtgericht werken, kan een inspiratie zijn voor scholen en de
brede samenleving. Hieraan gekoppeld ook de focus op leren leven in plaats van leren leren.

Vanuit het beluisteren en versterken van de stem van de jongeren kan LEJO zich constructief
opstellen om systeemfouten aan te pakken met nieuwe ideeën.

jongeren over

onderwijs

Jongeren zien een aantal thema’s waar LEJO actie kan in ondernemen en/of moet op blijven
inzetten:



Proces van

kwaliteit

Daar ligt onze volgende uitdaging. Deze woorden omzetten in een gedragen visie binnen de hele
organisatie én de handvaten gebruiken om kwaliteitsvol te handelen in het werkveld.
We startten enkele jaren geleden, in 2020, kleinschalig binnen de NAFT-teams. Toen namen we
onze visie op in het kwaliteitsverslag. Dat was het startpunt om de NAFT-teams mee te nemen in
het kwaliteitsverhaal. Een startpunt met als uitnodiging zelf na te denken over wat zij als
kwaliteitsvol handelen beschouwden. Met deze input gingen we in 2021 verder sleutelen aan onze
visie op kwaliteit en voegden er enkele toetsstenen aan toe. 2022 stond in teken van observeren,
aanvoelen, experimenteren en analyseren. Niet teveel sleutelen, maar gewoon even laten zijn.

De komende periode, 2023, zal in het teken staan van verder ontwikkelen. Binnen de NAFT-teams
zullen we de toetsstenen verder verfijnen zodat ze een leidraad vormen voor medewerkers om,
binnen het team en in functie van de organisatie, praktisch wijs te handelen en hierover te
reflecteren. 2023 zal ook in teken staan van het verder uitrollen van dat kwaliteitsbewustzijn
binnen alle werkingen over de hele organisatie. Zo willen we verder inzetten op het cultiveren van
kwaliteitsbewustzijn en het langzaam inbedden van leer- en reflectieprocessen in functie van
kwaliteitsvol handelen.

de kracht van kwaliteitsvol werken schuilt

niet in een strikt beleid, maar in het cultiveren

van een algemeen kwaliteitsbewustzijn van de

medewerker, het team en de organisatie
"

"

Onze visie op kwaliteit is niet fundamenteel
gewijzigd, wat niet wil zeggen dat ze vast ligt.
Integendeel. Onze visie op kwaliteit is constant
in ontwikkeling. Een proces dat van start ging
met de zoektocht naar een visie die aansluit bij
de identiteit en cultuur van LEJO. Een visie die
omschrijft wat we al jaren doen maar ons nu ook
woorden en houvast biedt in ons handelen en
reflecteren.



naft cijfers

40% van de jongeren komt uit een kerngezin
22% leeft in een éénoudergezin, waarvan 19% éénoudergezin moeder
27% volgt de bilocatieregeling (19%) of woont in een nieuw samengesteld gezin (8%)
68% heeft als thuistaal Nederlands
26% spreekt thuis zowel Nederlands als een andere taal
Bij 6% wordt thuis uitsluitend een andere taal gesproken dan het Nederlands

LEJO algemeen

In 2022 begeleidden we met alle NAFT-werkingen samen 337 trajecten van de vooropgestelde
336. Dit is dus 100% + 1. De instroom voor de trajecten was vrij constant. Gemiddeld 35 trajecten
per maand met een piek in januari (48 trajecten). In april, juli, augustus en december werden veel
minder trajecten opgestart. De (lange) schoolvakanties die in deze maanden vallen, zijn hiervoor
de verklaring. 
We zien in juni een hoge uitstroom van 82 jongeren. Het afronden van het schooljaar valt dus ook
samen met het afronden van trajecten. 

De 337 trajecten bestonden uit 217 unieke deelnemers en 23 klastrajecten. Van die 217
deelnemers, was 56% mannelijk en 44% vrouwelijk. Het valt ons op dat in BINC geen andere
gender kan worden aangeduid, iets wat in de huidige tijdsgeest toch als een gebrek wordt gezien. 
De klassen die we begeleidden in de vorm van klastrajecten, bestonden gemiddeld uit groepen
van 15 jongeren. Dit maakt dat we in 2022 in totaal met meer dan 500 unieke jongeren binnen
onderwijs aan de slag gingen. 

De jongeren waarmee we een traject liepen, waren gemiddeld 16 jaar oud. 90% van hen had een
leeftijd tussen 14 en 18 jaar en bevond zich dus binnen de wettelijke leerplicht-leeftijd. 7% was
ouder dan 18 jaar en maar 3% was jonger dan13 jaar. 

Jongeren en klassen werden aangemeld vanuit verschillende opleidingsvormen, maar net zoals
vorig jaar kwam het grootste deel (68%) van de aanmeldingen uit BSO (35%), BuSo (18%) en DBSO
(15%). 

10% van de trajecten was nog niet afgesloten bij het schrijven van dit verslag. Dit verklaart enkele
ontbrekende cijfers in dit hoofdstuk over de cijfers 2022. 

Vanuit een analyse van de gegevens in BINC kwamen we tot een aantal algemene vaststellingen
over de 377 trajecten die we begeleidden over alle vestigingen van LEJO heen. 

Rond gezinssituatie en thuistaal konden we het volgende vaststellen;



naft cijfers

8% van de trajecten een maand of korter duurde
51% van de trajecten tussen een maand en 3 maanden duurde (tussen 25 en 100 dagen)
23% van de trajecten had een duur langer dan 3 maanden. 
Bij 18% van de trajecten werd de duur nog niet bepaald. 

Als we naar het aantal NAFT trajecten per jongere kijken, zien we dat 64% van de jongeren of
klassen die een traject volgden bij LEJO, maar 1 traject hadden. Dit is 10% minder dan vorig jaar.
16% werd opnieuw aangemeld en volgde 2 NAFT-trajecten. 10% volgde er 3 of meer.

Over de duur van de NAFT trajecten zien we dat 

De NAFT werkingen van LEJO gaan door op 4 verschillende plaatsten, verspreid in Vlaanderen.
Boom, Brasschaat, Antwerpen en Gent. Elke werking heeft zijn eigen context en eigenheid. Op
basis van een aantal indicatoren probeerden we de werkingen met elkaar te vergelijken. Daarna
kijken we ook per werking naar de tendensen van 2022.

Aantal trajecten per jongere

We zien een groot verschil tussen de verschillende werkingen op het vlak van aantal trajecten per
jongere. 
In Antwerpen volgden 35% van de jongeren één traject. In Boom was dit 52%, In Brasschaat 63%
en in Gent 84%. In Antwerpen volgden 16% 3 trajecten of meer, In Boom 21%, in Brasschaat 15%
en in Gent waren er geen jongeren die 3 trajecten of meer volgden. 

We zien hierin ook opvallende verschillen met vorig jaar. Waar in 2021 in Antwerpen 70% van de
jongeren maar één traject volgden, waren dat er in 2022 35%. Een verklaring hiervoor is dat we
meer doelgericht werken en doelen van trajecten sneller aanpassen aan de nood van de jongere
en de school die er op dat moment heerst. Door korte en haalbare doelen te stellen, verhogen we
de motivatie en het perspectief van de jongere. 

Duur traject

als het gaat over ‘kortdurende’ trajecten (tussen 0 en 50 dagen) zien we voor alle werkingen een
gelijklopende lijn. Tussen 22% en 31% van de trajecten duurt tussen 0 en 50 dagen. 
Wat wel opvalt is dat 45% van de trajecten in Antwerpen tussen de 2 en 3 maand duurt, terwijl dat
in Gent maar 28% is. 
18% van de trajecten in Brasschaat duurt tussen de 4 en de 6 maand. In Gent is dat 15%. In
Antwerpen en Boom duurt maar 6% tussen de 4 en 6 maanden. 

Bovenstaande cijfers zijn louter observaties waaruit we nog geen conclusies willen trekken. De
verschillen mogen er zeker zijn. Elke werking heeft zijn eigen doelgroep, specifieke focus en
noden. Dit maakt het interessant en leerrijk. We willen deze cijfers verder monitoren, onderzoeken
en analyseren en de werking bijsturen waar zinvol en nodig.

Om een nog duidelijker beeld te krijgen van NAFT 2022 binnen LEJO, maakten we ook analyses
op niveau van elke afzonderlijke werking. 



naft cijfers

Gent

In 2022 zetten we LEJO nog meer op de kaart in het Gentse (onderwijs-)landschap.
De identiteit en manier van werken van ons team onderwijs Gent, ontwikkelde verder en vanuit een
sterk geloof in onze eigenheid kwamen we hiermee naar buiten. 
We zetten heel sterk in op het betrekken van alle actoren bij een traject. Na het verhelderen van de
vraag gaan we op zoek naar engagementen die bij de verschillenden actoren liggen. Deze manier
van werken werd als enorm krachtig ervaren door ons en onze partners. 

Op deze manier, gaan we ook meer en meer met leerkrachten, scholen en hun beleid aan de slag. 
Deze aanpak stelt ons ook voor een aantal uitdagingen. Zo blijkt het niet evident om aan de slag
te gaan met de structuur en cultuur van scholen. De vraag om tijd, engagement en duurzaam op
pad gaan, ligt voor veel scholen in hun stretch- en/of paniekzone. Daardoor botsen we vaak op
weerstand en is het moeilijk om ingang te vinden in de soms logge en rigide structuur en cultuur
van sommige scholen. Dat maakte dat onze aanpak ook veel van onszelf vraagt. 

2022 confronteerde ons met heel wat uitdagingen.
Zo was er in 2022 een enorme toestroom van aanmeldingen die we moeilijk weggewerkt krijgen.
Hierdoor werden we genoodzaakt om in overleg met de Gentse NAFT-partners in februari 2023
een tijdelijke aanmeldstop in te lassen.
We merkten heel wat zorgwekkende tendensen op (wachtlijsten, moeilijke toegang tot
gespecialiseerde hulpverlening,…). Vanuit een gedeelde zorg, sloegen NAFT partners en CLB
medewerkers de handen in elkaar om deze zorgen aan te kaarten. 

Antwerpen algemeen

Voor team Antwerpen lag de focus in 2022 op het groeien in klas- en
leerkrachtondersteuningen. De vele denkoefeningen en een tweedaagse in
dit thema wierpen hun vruchten af. Het team groeide enorm in klas- en
leerkrachtenondersteuningen en kreeg positieve feedback van de scholen
waarmee we aan de slag gingen. Zowel leerkrachten als leerlingen gaven
aan dat de trajecten waardevol waren en dat ze zich gesterkt voelden door
het traject om verder aan de slag te gaan rond hun doelen. 

Bij deze trajecten zetten we erg in op het engagement van leerkrachten.
Hierdoor leerden we ze beter kennen, kwamen we dichter bij de school te
staan en kregen we veel informatie en inzicht. Soms botsten we op de
structuur, cultuur en/of het beleid van de scholen. Hierdoor was het voor ons
soms moeilijk om ingang te krijgen en impact te hebben.  

We beslisten dan ook om ons vooral te richten op die betrokkenen die
gemotiveerd waren om mee in het traject te stappen. Zo hoopten 
we beetje bij beetje, van onderuit en vanuit de leraarskamer 
tot verandering te komen.



naft cijfers

Duinstraat

Onze NAFT-werking in het centrum van Antwerpen ligt, ietwat verscholen achter een grote blauwe
poort, in een steegje met groen binnenpleintje. Een oase van rust in het midden van de stad. Geen
wonder dus dat we ook in 2022 merkten dat er heel veel jongeren aangemeld werden omwille van
de nood aan rust in combinatie met hun schoolse traject. 

Feedback die we vaak krijgen, is dat we laagdrempelig werken waardoor jongeren zich snel thuis
en veilig voelen. We blijken goed en sterk te communiceren met onze partners waardoor we het
overzicht goed bewaren en vinger aan de pols houden. Gastvrijheid en een uitnodigende houding
typeren onze werking en aanpak. Zowel leerlingen als leerkrachten voelen zich gehoord tijdens en
na een traject. Door onze gastvrije houding slagen we erin om met alle actoren en stevige basis te
creëren voor een fijne samenwerking. 
We durven jongeren, indien nodig, ook lang vasthouden. Daardoor kunnen we diepgaand en, waar
nodig, out of the box werken aan een positieve doorstroom. 

Brasschaat

Nog meer dan onze werking in de Duinstraat, is onze boerderij in Brasschaat een plek waar
jongeren echt tot rust kunnen komen. Midden in de natuur en omringd door dieren. Een enorme
troef en een welkome en, voor veel jongeren, broodnodige afwisseling in de drukte van de
maatschappij. 

We blijven op onze boerderij in Brasschaat ervaren dat er vooral jongeren aangemeld worden die
een grotere afstand hebben tot het onderwijs. Voor deze jongeren proberen we de druk van de
school zo klein mogelijk te maken/houden of zelfs helemaal weg te nemen. We geloven namelijk
dat jongeren pas (terug) tot leren kan komen wanneer ze een vorm van ‘basisrust’ ervaren. Als er
te veel gevraagd wordt, zien we dat ze stagneren in hun ontwikkeling. Door de ruimte en rust die
jongeren bij ons krijgen, hebben ze de kans om met essentiële zaken aan de slag te gaan die voor
hen prioriteit zijn. Deze zaken hebben voor hen dan niet enkel voorrang op schools leren, ze zijn
een voorwaarde om aan leren toe te komen. 

We merkten in 2022 jammer genoeg steeds langere wachttijden voor externe hulpverlening.
Jongeren die gebaat zijn bij een opname of psychische hulpverlening moeten vaak te lang
wachten waardoor het leren helemaal in het gedrang komt. We worden daarom vaak
aangesproken om deze jongeren een plekje te bieden in onze NAFT werking. 

We stellen ook vast dat er in de Antwerpse context een grote nood is aan een
dagbestedingsaanbod voor deze jongeren waarbij leren even niet prioriteit is. Een plek waar ze
kunnen zijn, zonder meer en opnieuw op zoek kunnen gaan naar zichzelf. Daarom blijven we in
Brasschaat inzetten op deze jongeren. Ook al wil dat zeggen dat de school dan even minder ‘in
the picture’ is. 
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boom

In de regio Boom is ons NAFT aanbod cruciaal. Andere NAFT partners in de regio hebben geen
vestiging in de Rupelstreek waardoor ons aanbod van groot belang is voor jongeren die nood
hebben aan een traject buiten de schoolmuren. 
We leggen een grote flexibiliteit aan de dag en blijven zo lang als nodig aanwezig in het traject van
een jongere. In onze vestiging in Boom heerst een huiselijke sfeer en kunnen jongeren zichzelf
zijn. We zetten in op ruimte en kansen bieden. Op deze manier kunnen jongeren ontdekken en
zich ontplooien.

In 2022 merkten we twee belangrijke tendensen op. Vooreerst bleek het heel moeilijk om ouders
betrokken te houden bij een traject. We merkten, meer dan voorgaande jaren, een enorme
gelatenheid bij ouders over het traject van hun kind. Daarnaast kregen we in 2022 ook voor het
eerst aanmeldingen van jongeren uit OKAN klassen. Niet begeleide minderjarigen die in het
opvangcentrum verblijven, vonden hun weg naar NAFT.

De grootste moeilijkheid voor onze werking in Boom is het blijven opvangen van het aantal
aanmeldingen en trajecten. Door een gebrek aan aanbod en middelen in onze regio, blijven een
aantal jongeren nog steeds in de kou staan. We doen ons best om partners te zoeken zodat we dit
aantal zo klein mogelijk kunnen houden. 



zelfevaluatie

evaluatie priacs

We kiezen ervoor om geen nieuwe PRIAC’s op te stellen voor 2023, maar in te zetten op een
vederzetting van de bevraging voor jongeren, medewerkers en partners in functie van het
kwaliteitsverslag 2023 en de opmaak van het beleidsplan in 2025.

Dat neemt natuurlijk niet weg dat elke NAFT-werking aan zelfevaluatie doet en we met de
“beleidsbestuivers” en het domein onderwijs bewust met het thema kwaliteit en zelfevaluatie aan
de slag gaan.

We hebben geen verandering qua kwaliteitsscores doorgevoerd. We nemen ze in 2023 vast om op
basis van de scores, gekoppeld aan de indicatoren van Opgroeien, tot een vergelijk te komen. Aan
de hand van deze scores en de algemene analyse maken we dan een lange termijn planning op
voor 2024 tot 2027.

Algemene PRIACS voor 2022

1. We zetten in op team en regio overschrijdende intervisie 

We geloven erin dat we van elkaar kunnen leren en elkaar kunnen inspireren. We willen zorgen dat
de thema’s relevant genoeg zijn zodat het medewerkers motiveert om deel te nemen. Hierbij
denken we aan thema’s als intake/vraagverheldering, flow van een traject, coaching, groepswerk,
nazorg, klastrajecten,...

We hebben hier in 2022 sterk werk van gemaakt. De
eerste LEJO NAFT medewerkersdag was een feit. We
stonden stil bij onze visie op NAFT en stelden samen de
PRIAC’s op voor LEJO NAFT algemeen. Daarnaast
stelden we ook PRIAC’s per team op. Op die manier
werken we LEJO-breed aan een kwalitatief NAFT verhaal
én krijgen de teams regionaal de vrijheid om eigen
accenten te leggen, in te zetten op hun eigen
doelstellingen en op hun eigen tempo te groeien. 

Ook voor 2023 staat de LEJO-NAFT medewerkers dag
gepland. We houden deze routine aan voor de komende
jaren. We merken dat het leerrijk en boeiend is om
samen te komen. Op die manier inspireren we elkaar en
kunnen we samen verder het kader voor NAFT uitzetten
zodat we op lange termijn de ideale balans vinden
tussen regionale eigenheid en de overkoepelende LEJO-
identiteit.
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We startten ook met onze eerste themagerichte intervisie. In december 2022 kwamen we samen
rond het thema vraagverheldering. 
 In juni 2023 staat reeds een volgende gepland met als thema klastrajecten/schoolondersteuning.
Ook hier gaan we vanaf 2023 een frequentie aanhouden van minimaal twee intervisies per jaar.

Door de LEJO NAFT medewerksdag en de intervisies brengen we alle NAFT/onderwijs
medewerkers van LEJO dus drie keer per jaar samen om van elkaar te leren en elkaar te
inspireren. Deze cyclus word aangestuurd en inhoudelijk vastgenomen door het domein onderwijs
en de “beleidsbestuivers”. 
 Daarnaast heeft elk team ook eigen plannings-, reflectie- en evaluatiecycli. 

Tot slot lanceerden de “beleidsbestuivers” interne snuffeldagen waarbij medewerkers binnen
NAFT kunnen proeven/meedraaien in andere regionale werking met als doel verder aan
kruisbestuiving te doen. Op dit moment loopt dit nog niet zoals we gehoopt hadden. De motivatie
is aanwezig bij de medewerkers maar de planning blijkt niet evident. De grote geografische
afstand tussen sommige werkingen én de grote betrokkenheid van medewerkers op hun eigen
werking zijn hiervoor de oorzaken. We laten dit niet los en onderzoeken verder welke stappen we
kunnen/moeten zetten.

2. We werken samen een algemene visie uit rond NAFT

Door team overschrijdende medewerkersmomenten te organiseren maken we werk van een
algemene visie. We streven naar een gedragenheid over verschillende regio's heen. Iedere
begeleider is eigenaar van de visie rond NAFT en spreekt dezelfde taal. Dit doen ze vanuit hun
eigen identiteit en met oog op de regionale noden.

Zoals hierboven al aan bod kwam, installeerden we een vaste cyclus om onze visie op NAFT
onder de loep te nemen. De “beleidsbestuivers” en het domein onderwijs sturen dit samen met de
kwaliteitsmedewerker praktisch en inhoudelijk aan op basis van de input van medewerkers. In
2022 stonden we stil bij mogelijke indicatoren als handvaten voor onze visie op kwaliteit. Deze
zijn reeds opgenomen in het kwaliteitsverslag van 2022.

Voor 2023 maken we verder werk van het verfijnen van de visie op kwaliteit en de reeds
opgemaakte indicatoren. Daarnaast gaan we ook verder op zoek naar het gebruik van
gemeenschappelijk taal. We merken en voelen dat we de zelfde visie en methodieken hanteren.
Toch merken we ook dat termen en vakjargon soms anders gebruikt en geïnterpreteerd worden.
Als we met dezelfde visie naar buiten willen komen is het belangrijk dat we intern dezelfde taal
spreken. In de komende periode willen we samen op zoek naar de taal die we willen gebruiken in
en geven aan onze visie. 
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Daarnaast zetten we verder in op het bewust betrokken en aanwezig zijn in relevante overlegfora
op Vlaams niveau. We zijn betrokken op het sectoroverleg en de groep van 6. 

Daarnaast engageerden we ons in diverse klankbord- en werkgroepen zoals: WG Impact/BINC,
WG aanmeldprocedures, klankbordgroep onderwijsinspectie,… Voor 2023 engageren we ons ook
voor de WG “jongeren met een grote afstand tot onderwijs”, de Vlaams NAFT medewerkersdag,
Impact onderzoek van UGent, meeschrijven aan het memorandum,… 

LEJO is en wil blijvend een betrouwbare partner zijn die de stem van de jongeren ook op deze fora
vertegenwoordigd. Misschien ooit wel door effectief jongeren mee te laten deelnemen aan deze
werkgroepen.

3. We maken werk van een kwaliteitsbevraging voor jongeren en partners

We vinden dat we goed bezig zijn en krijgen dit ook te horen van jongeren en partners. We zijn dus
van betekenis voor jongeren en partners, maar kunnen dit niet altijd voldoende aantonen. We
willen op zoek gaan naar een manier om dit op een kwalitatieve en narratieve manier in beeld te
brengen. 

Zoals hoger te lezen in het stuk rond de stem van onze jongeren hebben we van bevraging van
jongeren in 2022 sterk werk gemaakt. Dit past helemaal in een bredere bevraging die we opzetten.
In het voorjaar van 2023 zullen we ook onze medewerkers, vrijwilligers bevragen. In het najaar van
2023 willen we een brede partner- en samenlevingsbevraging opzetten.

We riepen ook een actiegroep onderwijs in het leven binnen LEJO. Hiermee willen we samen met
jongeren, vrijwilligers en medewerkers aan de slag gaan en acties opzetten om de stem van de
jongeren over en in het onderwijs te laten horen. 

Toch blijft kwaliteitsbevraging een aandachtspunt waar we nog meer werk van willen/moeten
maken. De onderzoeksvraag die we hierbij hebben is: 'Hoe kunnen we in onze dagelijkse NAFT
praktijk continu aan kwaliteitsbevraging doen bij alle betrokken en deze input consequent
verzamelen per werking en over regionale werkingen heen.'
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4. We verzamelen, analyseren en interpreteren de juiste data

Vanuit het domein onderwijs willen we een systeem uitwerken om nuttige gegevens in functie van
ons inhoudelijk werk en verantwoording te verzamelen. We willen dit niet alleen voor NAFT doen,
maar ook organisatie breed implementeren. Specifiek voor NAFT werken we met een
leerlingenvolgdossier en trajectplan dat verschilt per regio. Binnen het domein onderwijs willen we
in de toekomst werk maken van een systematische rapportering op basis van een uniforme en
volledige registratie in BINC. 

Van daaruit willen we de verzamelde data bekijken en analyseren. Daaraan willen we dan
conclusies en eventuele acties koppelen. Hier nemen we graag de tijd voor om uit te zoeken wat
bij onze organisatie past. We moeten nog onderzoeken welke data relevant zijn om onze impact
in beeld te brengen. Data op de juiste manier interpreteren en vertalen naar signalen is nog een
uitdaging voor ons. Ook hoe we deze data op een narratieve manier in beeld brengen, is nog een
uitdaging.

Bij het analyseren van de cijfers voor 2022, kwamen we tot de vaststelling dat we in de
verschillende regio’s op een andere manier betekenis geven aan bepaalde termen en concepten.
We zijn er nog niet in geslaagd om een gelijke manier van registreren te vinden, maar zien dit wel
als een werkpunt voor de toekomst. Volgende zaken willen we in de nabije toekomst onder de
loep nemen:

Wat maakt dat we het ene jaar vlot aan de te behalen 336
trajecten geraken, en het andere jaar niet? Waarom zijn er
(soms grote) verschillen tussen de regio’s? Wat zijn de
achterliggende oorzaken of keuzes? Welke acties
registreren we op leerlingenondersteuning en welke op
schoolondersteuning? Wat verstaan we onder die termen?
Wat maakt de verschuiving van het aantal trajecten/jongere
of klas ten opzichte van vorig jaar? Zijn er bepaalde andere
keuzes gemaakt in het vormgeven van de trajecten?
Wanneer starten we een nieuw traject voor eenzelfde
jongere/klas?

Daarnaast zien we dat er nog steeds grote verschillen zijn in
het hanteren van GDPR, deontologie, rechtspositie van de
minderjarige, gebruik van handelingsplanning en
leerlingvolgdossier. Deze zaken nemen we op in een lange
termijnplanning in 2023. De kernvraag hierbij is: 'Hoe
kunnen we een algemeen systeem opzetten dat voldoet aan
het wettelijk kader en voldoende ruimte laat om regionale
verschillen te laten bestaan.'



Een verderzetting van de cyclus van intervisie- en inspiratiesessies in combinatie met de
NAFT-medewerkers dag om zowel inhoudelijk werkingsniveau als op visie niveau verder uit te
wisselen, af te stemmen en kader te creëren dat voldoende houvast biedt aan medewerkers,
maar ook ruimte laat voor regionale en individuele krachten en noden.

Vanuit onze ervaringen met eerste bevragingen, willen we verder werk maken van een
bevragingscyclus voor jongeren, medewerkers, vrijwilligers, partners en de samenleving. Zo
kunnen we onszelf laten inspireren en voeden door de resultaten en analyses van deze
bevragingen. Daarnaast is dit ook een strategische doelstelling in ons huidige beleidsplan.  

Een interne werkgroep BINC opzetten om op zoek te gaan naar uniformiteit in registratie
zodat we nog accuratere analyse kunnen maken.

2023 zal verder in het teken staan van een medewerkers-, partner- en samenlevingsbevraging. De
input, gesprekken en analyses die daaruit volgen moeten de juiste input geven voor de opmaak
van ons algemeen beleidsplan voor 2025.

We zetten verder in op de reeds bestaande PRIAC’s en leggen hierbij de focus op:

2023 zal voor ons ook in teken staan van een grondige analyse en koppeling van de kwaliteit
scores. Deze nemen we dan mee in de lange termijn planning voor 2024 - 2027. Hierbij denken we
aan het uitwerken van algemene procedures rond GDPR, deontologie, jongerendossiers,
permanente kwaliteitsbevraging op zetten en uitwerken, maar ook aan het verder uitwerken van
ons kwaliteitshandboek, pedagogisch profiel, … Het is hierbij vooral belangrijk om ervoor te
zorgen dat er continuïteit in het kwaliteitsproces zit en we stap voor stap zaken concretiseren en
vastnemen, eerder dan ad hoc te springen op noden die zich aandienen.

waar gaan we 

naartoe?

Daarnaast willen we voor de hele organisatie,
op basis van wat we ervaren en geleerd hebben
uit het kwaliteitsproces NAFT, het
kwaliteitsdenken verder implementeren door
gericht acties op te zetten. Gaande van het
informeren over de visie op kwaliteit tot deze
vertalen naar de eigen werkvorm tot het
opstellen van kwaliteitsindicatoren.



www.lejo.be

lejoversterktjongeren
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link

Video LEJO CAFE XXL

https://www.youtube.com/watch?v=GD01gU1z6S0

